
   Komisija za pokojninske in invalidske zadeve

                               
Ljubljana, 19. maj 2021

Zapisnik 4. redne seje Komisije za pokojninske in invalidske
zadeve,

ki je bila v sredo, 12. maja 2021 s pričetkom ob 10. uri 
na ZDUS, Kebetova 9, 1000 Ljubljana

Prisotni  člani:  Nežka Ivanetič,  Silva Koželj,  Jože Bregant,  Milan Tepej  in
Boža Vitežnik Raj.

Opravičeno odsotni člani: Slavica Mirt.

Prisotni drugi vabljeni: Janez Sušnik, Vera Pečnik, Črt Kanoni in minister za
finance mag. Andrej Šircelj (k 8. do 10. točki).

Opravičeno odsotni drugi vabljeni: Jožica Puhar.

AD 1 Ugotovitev sklepčnosti in potrditev dnevnega reda 4. redne
seje dne 12.5.2021

Nežka Ivanetič je pozdravila prisotne, ugotovila sklepčnost in predlagala v
sprejem dnevni red, ki so je bil poslan z vabilom na sejo.

Sklep št. 1: Ugotovi se sklepčnost in se soglasno potrdi dnevni red
4. redne seje Komisije za pokojninske in invalidske zadeve:
1. Ugotovitev  sklepčnosti  in  potrditev  dnevnega  reda  4.  redne

seje dne 12.5.2021 
2. Pregled  realizacije  sklepov  in potrditev zapisnika 1. izredne

seje dne 12.3.2021 
3. Seznanitev s sklepom o preimenovanju komisije 
4. Letno poročilo ZPIZ za leto 2020 
5. Valorizacija pokojnin, dodatka za pomoč in postrežbo in 

invalidnin za telesno okvaro
6. Ponovna uvedba pravice do invalidnin za na novo nastalo 

telesno okvaro pod pogoji, ki so veljali do konca leta 2012
7. Novela ZPIZ-2I 
8. Predvideno znižanje pokojnin za 6,4 % 
9. Izplačilo letnega dodatka po sistemskem zakonu ZPIZ-2 
10. Ponovna uvedba "seniorske olajšave"
11. Predlog za izboljšanje socialnega položaja VSEH 

upokojencev, ne samo na novo  upokojenih
12. Razno



AD 2 Pregled  realizacije  sklepov  in potrditev zapisnika 1. izredne
seje dne 12.3.2021 

Nežka Ivanetič je povedala, da so bili realizirani vsi sklepi 1. izredne seje
dne 12.3.2021.  Iz novele ZPIZ-2I je razvidno, kako se je zvišal  odmerni
odstotek za 15  do 40 let pokojninske dobe in najnižja pokojnina za 40 let
na 620 EUR. Še vedno ostaja odprta pobuda  

predstavnicama v Svetu ZPIZ za obravnavo poročila oz. pokazateljev glede
izpolnjevanja pogojev za izredno uskladitev pokojnin po 8. odstavku  430.
členu sistemskega zakona.

Silva  Koželj  je  povedala,  da  je  na  zadnji  seji  Sveta  ZPIZ  SUS  -  ZSSS
predložil  izračune. Procent uskladitve bi  moral  biti  višji,  če bi se strogo
držali zakonskega določila razmerja rasti plač in cen življenjskih stroškov.
Vlada je pri  odmerjanju ocenila, da so bili  dodatki  iz koronskih ukrepov
taki, da ne dovoljujejo izračuna v takšni višini.

Nežka  Ivanetič  je  dodala,  da  je  redno  usklajevanje  stvar  vlade.  Po  8.
odstavku 430. člena se lahko na predlog Sveta Zavoda ob soglasju Vlade
opravi izredna uskladitev pokojnin.  

Sklep št.  2:  Soglasno se potrdita  pregled  realizacije  sklepov in
zapisnik 1. izredne seje dne 12.3.2021.

AD 3 Seznanitev s sklepom o preimenovanju komisije 

Nežka  Ivanetič  je  prisotne  seznanila,  da  je  komisija  pred  časom  dala
predlog za preimenovanje komisije za pokojninsko politiko v Komisijo za
pokojninske in invalidske zadeve,  saj  se na sejah obravnavana tudi
zadeve  z  invalidskega  področja.  Poleg  tega  je  vključena  kot  članica  v
Delovno skupino MDDSZ za spremljanje izvajanja Akcijskega programa za
invalide, in je dobrodošlo, da te zadeve obravnava komisija kot pristojna
za to področje. Upravni odbor ZDUS je dne 22.4.2021 sprejel sklep, da se
Komisija za pokojninsko politiko preimenuje v Komisijo za pokojninske in
invalidske zadeve.

Sklep  št.  3:  Soglasno  se  potrdi  seznanitev  s  preimenovanjem
Komisije  za  pokojninsko  politiko  v  Komisijo  za  pokojninske  in
invalidske zadeve.

AD 4 Letno poročilo ZPIZ za leto 2020 

Nežka  Ivanetič  je  povedala,  da  je  poročilo,  ki  so  ga  vabljeni  prejeli  z
vabilom obširno in ga je v nadaljevanju dala v razpravo. Omenila je, da



vlada  govori  o  visokem dvigu  pokojnin,  kljub  čemur  pa  se  ni  dvignilo
razmerje med poprečno pokojnino in povprečno plačo.

V razpravi so prisotni povedali, da je poročilo dobra podlaga in vpogled v
delo  ZPIZ,  razpravljali  so  tudi  o  točnosti  matičnih  evidenc  kot
pomembnemu  viru  za  izračun  pokojnin.  Spregovorili  so  tudi  o  delu
invalidskih pokojnin.

Boža Vitežnik Raj je izpostavila, da je poročilo ponovno dokaz in vpogled v
neugodno  razmerje  med  plačo  in  pokojnino.  Meni,  da  bi  bilo  potrebno
vključiti v sistem vplačevanja tudi drugi pokojninski steber, ne le obvezno
pokojninsko zavarovanje.

Silva  Koželj  je  glede  matičnih  evidenc  povedala,  da  ZPIZ  veliko  da  na
točnost  te  evidence.  Tudi  direktor  je  v  svojem programu izpostavil  kot
pomembno nalogo urejenost te evidence. 

Stanje se je izboljšalo z neposredno oddajo REK obrazcev v evidenco, s
čimer je zagotovljena boljša točnost podatkov. Dela se tudi na tem, da bo
lahko vsak posameznik vpogledal v te podatke.

Nežka  Ivanetič  je  prisotne  seznanila,  da  Zavod  na  podlagi  veljavnih
predpisov evidentira,  zbira in preverja pravilnost podatkov potrebnih za
izvajanje  zavarovanja  in  uveljavljanje  pravic  iz  pokojninskega  in
invalidskega zavarovanja. Matična evidenca se izvaja od leta 1970 dalje.
Delodajalci  so  podatke  dožni  predložiti  ZIPZ,  česar  pa  delodajalci  ne
izvajajo dosledno.   Pred cca desetimi leti so to urejali v Novem mestu, kjer
imajo  najbolje  urejeno  evidenco  (90  %),  sledil  je   Maribor  (70  %),  v
Ljubljani je bil  delež nizek (50 %).  Z reorganizacijo  dela v Zavodu se je
stanje urejenosti in točnosti matične evidence na Zavodu kot celoti zelo
izboljšalo  in  se  sedaj  približuje  100  %.  V  Novem  mestu  so  k  temu
pripomogli dobri kadrovski in delovni pogoji. Glede trajanja postopkov za
uveljavljanje pravic, je povedala, da so vsekakor predolgi.

Silva  Koželj  je  glede  postopkov  za  izračun  dodala,  da  je  v  poročilu
navedeno, kako dolgo se na izračune čaka. Trudijo se za skrajšanje rokov
od vloge zahteve za upokojitev do odločbe. 

Nežka Ivanetič je Silvi Koželj kot predstavnici ZDUS v Svetu ZPIZ postavila
vprašanje,  ali  so na Svetu sprejeli  morda  kakšen akt  glede opravljanja
ocenjevanj  invalidskih  komisij  oz.  podajanje  izvedeniških  mnenj  brez
opravljanja osebnih predlogov, ker se nekateri zavarovanci pritožujejo, da
je bilo v njihovem primeru podano negativno izvedeniško  mnenje, brez
osebnega pregleda, ki jih zaradi epidemije ni bilo.

Silva  Koželj  je  odgovorila,  da kakšen dodatek o načinu odločanja  ni  bil
sprejet. Res pa je, da zaradi epidemije ni bilo opravljeno veliko pregledov.



Meni,  da  to  predstavlja  znak  nezaupanja  v  delo  invalidskih  komisij.
Omenila  je  še  spremembo  glede  dodatka  za  pomoč  in  postrežbo,  do
katerega so upravičeni svojci upravičenca, če ta tekom postopka umre.

Nežka Ivanetič je nadalje opozorila  na dejstvo,  da se od 1.1.2013 nista
valorizirala  dodatek   za  pomoč  in  postrežbo  in  tudi  ne  invalidnina  za
telesno okvaro razen v letu  2019,  kar  pa ni  pravično in  smo na to  že
večkrat opozarjali.

Iz  letnega  poročila  je  razvidno,  da  imamo  nekaj  več  kot  44  tisoč
prejemnikov nadomestil iz invalidskega zavarovanja. Teh nadomestil je 8
vrst,  med  njimi  so  tudi  nadomestila  odmerjena  po  ZPIZ.  Po  veljavni
zakonodaji imajo zavarovanci pravico do tega nadomestila  odmerjenega
po ZPIZ le,  dokler ne izpolnijo pogoje za starostno pokojnino, to je
do starosti  65 let.   V velikih  primerih je odmerjena starostna pokojnina
nižja  od  višine  prej  odmerjenega  nadomestila  za  invalidnost,  zato  se
predlaga,  da  v  primeru,  da  je  starostna  pokojnina  odmerjena  v  nižjem
znesku, kot je znašalo nadomestilo za invalidnost odmerjeno po ZPIZ, se
le-ta  izplačuje  najmanj  v  višini  zneska  nadomestila  za  invalidnost
odmerjenega po ZPIZ.

Jože Bregant je glede nadomestil dodal, da jih upravičenci, ki imajo manj
kot  15  let  pokojninske  dobe,  nadomestilo  za  invalidnost  odmerjeno  po
ZPIZ,  prejemajo doživljenjsko.

Sklep  št.  4:  Soglasno  se  predlaga,  da  se  zavarovancem,  ki
prejemajo invalidsko nadomestilo odmerjeno po ZPIZ, ob izpolnitvi
pogojev za starostno upokojitev in bi jim bila odmerjena pokojnina
nižja  od  invalidskega  nadomestila,  izplačuje  pokojnina  v  višini
nadomestila odmerjenega po ZPIZ, ali pa imajo pravico do tega
nadomestila doživljenjsko, kot upravičenci  nadomestil,  ki imajo
manj kot  15 let delovne dobe.

Vodstvo  ZDUS  stališče  in  predloge   navedene  v  sklepu  št.   4
posreduje  ustreznim organom odločanja  v  Vladi RS do 30.6.2021
(MDDSZ).

Sklep št. 5: Soglasno se potrdi seznanitev s Poročilom o delu ZPIZ
za leto 2020.

AD 5 Valorizacija pokojnin, dodatka za pomoč in postrežbo in 
invalidnin za telesno okvaro

Nežka Ivanetič je uvodoma povedala, da so se pokojnine v letih 2020 in
2021  v  %  veliko  povišale  glede  na  prejšnja  leta.  Še  vedno  ostaja



neizplačan pretekli  zaostanek zaradi  ZUJF.  Ugotavlja,  da je v letu 2020
razmerje  med povprečno pokojnino in povprečno plačo padlo na 57 %.
Preveriti je potrebno dosedanjo valorizacijo in preveriti izredno uskladitev
po 430. členu sistemskega zakona. Valorizirati bi se morala tudi dodatek
za pomoč in postrežbo ter dodatek za telesno okvaro.

Silva  Koželj  je  kot  problem izpostavila,  da  se  zadeve,  ki  bi  se  morale
reševati  skozi  socialno  in  ne  skozi  pokojninsko  blagajno.  Kar  se  tiče
usklajevanja, so ga bili deležni tudi tisti, ki so se upokojili kasneje in niso
bili oškodovani zaradi ZUJF. 

Sklep  št.  6:  Soglasno  se  zahteva,  da  se  preveri,  ali  so  bile
pokojnine pravilno valorizirane, in da se izplača razlika za nazaj,
saj  še  ostaja  za  3,5  %  neusklajenih  ali  prenizko  usklajevanih
pokojnin iz obdobja 2010-2015.

Vodstvo  ZDUS  stališče  in  predloge  navedene  v  sklepu  št.  6
posreduje ustreznim organom odločanja v Vladi RS do 30.6.2021
(MF).

Sklep št. 7: Soglasno se zahteva valorizacijo dodatka za pomoč in
postrežbo ter dodatka za telesno okvaro tako, kot so se uskladile
pokojnine in nadomestila. 

Vodstvo  ZDUS  stališče  in  predloge   navedene  v  sklepu  št.  7
posreduje ustreznim organom odločanja  v  Vladi RS do 30.6.2021
(MDDSZ).

AD 6 Ponovna uvedba pravice do invalidnin za na novo nastalo 
telesno okvaro pod pogoji, ki so veljali do konca leta 2012

Sklep  št.  8:  Soglasno  se  zahteva  ponovna  uvedba  pravice  do
invalidnine za novo nastalo telesno okvaro pod pogoji, ki so veljali
do konca leta 2012. 

Vodstvo  ZDUS  stališče  in  predloge  navedene  v  sklepu  št.  8
posreduje ustreznim organom odločanja  v  Vladi RS do 30.6.2021
(MDDSZ).



AD 7 Novela ZPIZ-2I 

Sklep  št.  9:  Soglasno  se  potrdi  seznanitev  z  novelo  ZPIZ-2I,  ki
povzema dosedanje sklepe Komisije za pokojninske in invalidske
zadeve.

AD 8 Predvideno znižanje pokojnin za 6,4 % 

Minister za finance mag. Andrej Šircelj se je zahvalil za povabilo na
sejo.  Uvodoma  je  pojasnil,  da  je  proračun  pripravljen  po  metodologiji
plačane realizacije, nadalje izvršen pa po sistemu fakturirane realizacije –
gre za različni metodologiji.  Nobenega načrta ni za znižanje pokojnin ali
drugih izdatkov v letih  2021 in 2022.  Upoštevajo pa se realni  trendi  in
posledice epidemije. Pokojnine so se od leta 2020 uskladile za 3,2 %, 2%
in sledi še 2,5 % konec leta 2021. Ne vidi,  da bi se kdaj prej za toliko
uskladile.  Ta  vlada  je  upokojencem  z  ukrepi  namenila  posebno  skrb.
Zaveda pa se vrzeli zaradi neusklajevanja med leti 2010 in 2015, ki znaša
še 3,5 %. Ponovno je poudaril, da zagotavlja, da nižanja pokojnin ne bo.
Usklajevanja pa meni, morajo biti v %.

Nežka  Ivanetič  je  ministra  v  zvezi  z  izjavo,  da nižanja  pokojnin  ne bo,
vprašala,  ali  bo  usklajevanje skladno s  sistemskim zakonom ZPIZ-2.  Po
podatkih ZPIZ se je razmerje med povprečno pokojnino in povprečno plačo
iz leta 2019 v leto 2020 znižalo za 1 % ( iz 58 % na 57 %) Zanimalo jo je,
zakaj  je  to  razmerje  nižje,  če  so  se  pokojnine  nadpovprečno  povišale.
Izpostavila  je  tudi  vprašanje  bodočega  izrednega  usklajevanja,  ki  je
odvisno od vlade.

Jože Bregant je spomnil tudi na vrzel zaradi neusklajevanja med leti 2010
in 2015.

Mag. Andrej Šircelj je odgovoril, da razmerje med povprečno pokojnino in
povprečno plačo variira in bo dal narediti izračune. Razmerje je določeno
na 60:40 in se ga je potrebno držati.

Janez Sušnik je izpostavil razliko med zagotovljeno pokojnino in socialnim
delom.  Omenil  je  tudi,  da  so  bili  mnogi,  ki  so  v  preteklosti  vplačevali
najnižje  socialne in zdravstvene prispevke in so med epidemijo dvakrat
prejeli krizni dodatek. 

Mag.  Andrej  Šircelj  meni,  da  je  potrebna  sprememba  pokojninskega
sistema.

Silva  Koželj  je  izpostavila  kot  problem,  da  se  veliko  govori  o  razpadu
pokojninskega  sistema  in  s  tem  pomanjkanju  motivacije  in  čim  večjo
zaposljivost.



AD 9 Izplačilo letnega dodatka po sistemskem zakonu ZPIZ-2 

Mag. Andrej Šircelj je povedal, da sam nima ovir z izplačevanjem letnega
dodatka  po  sistemskem  zakonu  in  je  za  to  pristojno  MDDSZ.  Zanj  je
pomemben  le  končni  znesek  za  izplačilo  letnih  dodatkov.  Nadalje  je
pojasnil svoj pogled na pokojninski sistem. V Sloveniji imamo Bismarckov
sistem, kjer je pomembno izpostaviti,  da se pokojnine odmeri od višine
vplačil. Pokojnina ima tudi socialni karakter (minimalna pokojnina). Za v
prihodnje je potrebno razmisliti o ločitvi socialnega dela, ga opredeliti in
pokriti  iz  proračuna.  Kot  enega  od  virov  za  pokojnine  je  omenil
demografski sklad. 

Nežka Ivanetič je izpostavila zahtevo ZDUS po razbremenitvi obdavčitve
letnega dodatka, na kar je minister odgovoril, da meni, da bo s seniorsko
olajšavo več rešitev, saj se tja všteje tudi letni dodatek. Nadalje je člane
seznanila s povzetkom, ki so ga prejeli z vabilom. Izplačilo letnega dodatka
mora biti v skladu sistemskim zakonom v dveh razredih. Če letos temu ne
bo tako, je potrebno zahtevati, da se v prihodnje to realizira.

Sklep št. 10: Soglasno se zahteva, da se letni dodatek izplačuje
izključno na podlagi 95. člena sistemskega zakona ZPIZ-2.

Vodstvo  ZDUS  stališče  in  predloge  navedene  v  sklepu  št.  10
posreduje  ustreznim organom odločanja  v  Vladi RS do 30.6.2021
(MDDSZ).

AD 10 Ponovna uvedba "seniorske olajšave"

Mag.  Andrej  Šircelj  je  povedal,  da  je  seniorska  olajšava  zajeta  v
spremembe  in  dopolnitve  dohodninskega  zakona.  Predlagali  so  tudi
dohodninsko olajšavo za delodajalce za zaposlene delavce starejše od 55
let. Preko splošne olajšave pa se vsem upokojencem že zniža dohodnina.

Boža Vitežnik Raj je dodala, da predlagana seniorska olajšava ne zajame
vseh upravičencev.

Vera  Pečnik  je  dodala,  da  bi  v  tem  primeru  izpadlo  iz  tega  17.000
upravičencev in je potrebno seniorsko olajšavo uvesti za vse.

Jože Bregant je omenil, da je bila pred ZUJF ta starostna meja določena na
65 let.

Prisotni so se seznanili s predlagano rešitvijo ponovne uvedbe seniorske
olajšave s katero bi imeli starejši od 70 let neobdavčen dohodek.



Sklep  št.  11:  Soglasno  se  predlaga  ponovna  uvedba  seniorske
olajšave za vse upokojence s starostno mejo 70 let.

Vodstvo  ZDUS  stališče  in  predloge   navedene v  sklepu  št.  11
posreduje ustreznim organom odločanja  v  vladi RS do 30.6.2021
(MF).

AD  11  Predlog  za  izboljšanje  socialnega položaja VSEH
upokojencev, ne samo na novo  upokojenih

Prisotni  so  se  seznanili  s  predlogom  za  izboljšanje  položaja  vseh
upokojencev upokojenih do 31.2.2019, ne samo novo upokojenih. Gradivo
so prejeli z vabilom.

Silva Koželj se s predlogom ni strinjala, ker gre za poseg v zakonodajo za
nazaj.

Sklep št. 12: S tremi glasovi se potrdi zahteva, da se upokojencem
upokojenih  do  31.12.  2019  ob  vsakokratnem  dvigu  odmernega
odstotka  za  nove  upokojence  po  ZPIZ-2G  in  noveli  ZPIZ-2I  v
prehodnem  obdobju  ustrezno  zviša  pokojnina  na  način,  da  se
zagotovi  primerljivost  realne  vrednosti  starih  in  novih  pokojnin
glede na dopolnjeno pokojninsko dobo.

AD 12 Razno

Pod to točko ni bilo razprave.

Seja je bila zaključena ob 12.30 uri.

Zapisala:
Nika Antolašić
Tajnik ZDUS

Nežka Ivanetič
Predsednica
Komisija za pokojninske in invalidske 
zadeve


